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Tisztelt Intézményvezető Asszony/Úr! 

Mindenekelőtt szeretném megköszönni, hogy az 

Ön által vezetett intézmény is csatlakozott a Hun-

gast Csoport fenntarthatósági célkitűzéseit támo-

gató Svédasztal projektjének első tesztüzem fázi-

sához (Pilot 1.), amely több szempontból rendkí-

vül pozitív tapasztalatokkal zárult. Engedje meg, 

hogy röviden ismertessem ennek eredményeit. 

 

PÁGER ZSOLT 

Projektigazgató 

A Föld népessége folyamatosan növekszik. Az 

éghajlatváltozásból, sokszor kiszámíthatatlan 

időjárási körülményekből, növekvő állati eredetű 

élelmiszerek fogyasztásából adódóan a megter-

melt élelmiszerek mennyisége nem képes lépést 

tartani ezzel a változással. Elengedhetetlen, hogy 

ételeinkre értékként tekintsünk, a belőlük kép-

ződő hulladék mennyiségét csökkentsük. Az ENSZ 

kutatásai szerint a megtermelt, de el nem fo-

gyasztott élelmiszerek felelősek a klímaváltozást 

okozó üvegházhatású gázok 10 százalékáért. A 

felelősség fennáll mind az egyének, mind pedig a 

rendszerek és szolgáltatások szintjén. Ez volt a 

svédasztal projektünk életre hívó gondolata is, 

azaz vezető közétkeztetőként szeretnénk érdemi 

lépéseket tenni az ételpazarlás elkerülése érdek-

ében, valamint vizsgálni, hogy léteznek-e rend-

szerszintű megoldások. 

Felmérések szerint a hazai közétkeztetésben elő-

állított ételek 27%-a hulladékként végzi, ami a 

globális szinten mért 33%-os értékhez képest 

kedvezőbb. Ugyanakkor nem dőlhetünk hátra, 

hiszen hatalmas élelmiszer mennyiségről van szó, 

melyet összefogással képesek vagyunk csökken-

teni. 

A 2023. április-június hónapokban zajló projekt-

ben 18 helyszínen, 24 intézmény vett részt. Közel 

5.000 fogyasztó részesült a svédasztalos szolgál-

tatás előnyeiben, a mennyiségi és minőségi vá-

lasztás lehetőségében. 

Örömmel tájékoztatom, hogy a vizsgált 7 hetes 

időszak alatt a 18 tálalókonyhán 

Önökkel közösen 40%-kal sikerült csök-

kenteni az ételhulladék mennyiségét, 

9,38 tonna ételhulladék keletkezését 

sikerült megelőznünk. 

Meggyőződésem, hogy a kitűzött célunk kiváló 

eredményével még nem értünk utunk végéhez. 

Egyrészt egy tanulási folyamat elején járunk üze-

meltetési és fogyasztói oldalon is, ami hozza ma-

gával, hogy van még hová fejlődnünk. Másrészt 

további lehetőségeket, módszereket látunk arra, 

hogy az ételhulladék mennyiségét tovább csök-

kentsük. 
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A fogyasztók által kiszedett, de el nem fogyasztott 

(azaz a „visszahozott”) ételekből származó hulla-

dék a teljes ételmennyiségnek átlagosan 4,9%-a. 

Fontos megállapítás, hogy folyamatos csökkenés 

volt tapasztalható a projekt előrehaladtával. Ezzel 

párhuzamosan jelentős volt az eltérés is az in-

tézmények között: az ingadozás 3,1%-16,1% szél-

sőértékek között mozgott. Érdekes tapasztalat, 

hogy a korosztályok közti életkori különbség cse-

kély mértékben befolyásolta a visszahozott étel 

mennyiségét. Az általános iskola alsó tagozatos 

korosztály (7-11 év) közel olyan ügyesen (5,0%) 

sajátította el a svédasztalos étkezés kereteit, mint 

a középiskolás korosztály (15-19 év) (4,5%). Ezzel 

szemben azt tapasztaltuk, hogy a lényegi eltéré-

sek abból következtek, hogy az intézmény kellő 

mértékben tekintette-e sajátjának a svédasztalos 

tesztüzemet, az intézményvezetés, pedagógusok 

milyen mértékben tudták támogatni a diákokat a 

szabad választás lehetőségének megfelelő kezelé-

sében. 

Azon intézményekben, ahol a pedagó-

gusok kevésbé tudtak személyesen je-

len lenni a svédasztalos étkezés során, 

kisebb mértékű edukáció társult az ét-

kezéshez, lényegesen több ételmara-

dék keletkezett. 

Bár magunk is igyekeztünk ebben szerepet vállal-

ni, ugyanakkor legjobb szándékaink ellenére 

munkatársaink lehetőségei korlátozottak a gyere-

kek irányításának, terelgetésének területén. 

Miért tartjuk lényegesnek ezt? Mert egy 300 

gyermek étkeztetését biztosító intézményben az 

átlagosan 4,9% visszahozott étel további 15 tanu-

ló folyamatos étkeztetését tenné lehetővé, így 

azonban ebben az intézményben havonta több, 

mint 200 kg ételt dobunk ki, feleslegesen. 

 

 
1.számú ábra 

Hulladékcsökkentés – beavatkozási lehetőségek 
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Emellett természetesen nekünk is további felada-

taink vannak a termelési többletként keletkező 

ételhulladékkal, melynek megelőzéséért egyre 

jobban meg kell ismernünk a fogyasztói szokáso-

kat. Az elkészített, de fel nem szolgált, biztonsá-

gos ételek értékként való kezelésének lehetősé-

geit is megvizsgáljuk. 

 
A hulladékcsökkentési szándékunk teljesülésén 

túlmenően nagy örömmel tapasztaltuk, 

hogy fogyasztóink, a szülők, a pedagó-

gusok egyöntetűen elégedettek voltak 

a svédasztalos szolgáltatással. A köz-

étkeztetés új korszakáról beszélhetünk. 

Az előzetes félelmek ellenére az általános iskola 

alsó tagozatos tanulók is nagyon szépen vették az 

akadályt és könnyedén sajátították el az új kiszol-

gálási rendszer jellemzőit. 

 

A nagyobb tálalási felület miatt, valamint a gyere-

kek rátermettsége okán gyorsabb lett a „kiszolgá-

lás”, ebből adódóan több idő jut az ételek elfo-

gyasztására. Ez egy újabb pozitívuma az új szol-

gáltatási formának. 

Többször merült fel kérdésként, hogy svédaszta-

los szolgáltatás során eleget teszünk-e a közét-

keztetésre vonatkozó táplálkozás-egészségügyi 

előírásokról 37/2014. (IV.30.) EMMI rendelet 

(továbbiakban: Rendelet) előírásainak. Természe-

tesen igen, étlapjaink továbbra is Rendelet elvá-

rásainak megfelelően kerülnek összeállításra. A 

svédasztalos tálalás esetében is ugyanúgy bizto-

sítjuk a Rendelet szerinti mennyiségeket minden 

fogyasztónk számára, mint a hagyományos tálalá-

si mód során. Ez a gyakorlatban annyit tesz, hogy 

a melegentartó pultokat folyamatosan feltöltött 

állapotban tartjuk, amikor az étkezés folyik. 

Fontosnak látom kiemelni, hogy a tanulók lehető-

ségében áll mennyiségben és minőségben is vá-

lasztani. Ennélfogva biztosan olyan és annyi étel 

https://trademagazin.hu/hu/magyar-elelmiszerbank-egyesulet-elelmiszermentes-az-iskolai-konyhakon/
https://trademagazin.hu/hu/magyar-elelmiszerbank-egyesulet-elelmiszermentes-az-iskolai-konyhakon/
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kerül a tányérjukra, melyet szívesen el is fogyasz-

tanak. 

A svédasztalos szolgáltatás során valamelyest a 

gondolkodásmódunk is formálódik. 

A szolgáltatás során azt kell figyelembe vennünk, 

hogy megfelelő nyersanyagok kerüljenek felhasz-

nálásra, az ételek finomak legyenek és a fogyasz-

tók elégedettek a lehető legkisebb ökológiai láb-

nyom mellett. Ebből a szemszögből kell megköze-

líteni a jövőben közétkeztetés minőségét. 

A Svédasztal pilot projekt első szakaszát a 

2022/2023. tanév végével tehát mi is zártuk. A 

munkacsoport elkészítette összefoglaló jelentését 

a Hungast csoport felsővezetése részére. Ebben a 

fent leírtakon túlmenően megállapításként az is 

szerepelt, hogy a szolgáltatás - jellegéből adódó-

an – az intézményi szolgáltatási pontokon, a tála-

lókonyhákon a meglévő berendezéseken felül 

infrastrukturális fejlesztést igényel. Ugyanakkor 

ennél nagyobb kihívás számunkra a megfelelő 

kvalitással rendelkező munkatársak biztosítása a 

svédasztalos szolgáltatás rendszerének átlátásá-

hoz, megfelelő kezeléséhez. 

 

A projekt első szakaszában nagyon sok informáci-

óhoz jutottunk a szolgáltatás jellegéről, finom-

hangolási lehetőségeiről. Ugyanakkor azt a követ-

keztetést is levontuk, hogy a néhány hetes idő-

szak nem biztosított lehetőséget arra, hogy min-

den részletkérdést tisztázzunk. Emellett a jogalko-

tókkal is folyamatosan egyeztetünk, hogy a köz-

étkeztetési szolgáltatás jogszabályi keretrendsze-

re is olyan irányban és mértékben fejlődhessen, 

amely a táplálkozás-egészségügyi és élelmiszer-

biztonsági elvárások mellett a fogyasztói igények-

kel, valamint fenntarthatósági törekvésekkel is a 

lehető legteljesebb mértékben összhangba kerül-

jön. Ezért az a döntés született, hogy a tesztüze-

met folytatni szükséges egy Pilot 2. projekt kere-

tei közt, kiterjesztett intézményi létszámmal. 

 

A Pilot 2. projekt célkitűzései közt szerepel: étlap-

jaink tökéletesítése a fogyasztói elvárások, vala-

mint a svédasztalos tálalási rendszer jellegének 

figyelembevételével; további hulladékcsökkentést 

célzó, ösztönző módszerek bevezetése; a szolgál-

tatás során keletkező ételhulladék 12%-os szint 

alá történő csökkentése; a szükséges és elégséges 

mértékű élelmiszer-biztonsági intézkedések tisz-

tázása; annak vizsgálata, hogy a magasabb kvali-

tással bíró munkatársak milyen humánerőforrás 

költségtöbbletet eredményeznek. Továbbá sze-

retnénk elérni az intézményekkel a korábbiaknál 
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is szorosabb együttműködést, a projektben sze-

repet vállaló pedagógusok magasabb szintű be-

vonását a fenntarthatósági- és projektcélok el-

érése érdekében. 

Az intézmények kiválasztása jelenleg is zajlik. 

Fontos kiválasztási szempont részünkről, hogy a 

megfelelő humán erőforrás rendelkezésre álljon. 

Általánosságban elmondhatom, hogy a Pilot 1. 

projektben résztvevő intézményekre ősszel is 

számítunk. Együttműködési szándékunkkal kap-

csolatosan üzemeltetési, piacfejlesztési kollégáim 

hamarosan keresni fogják Önt. 

Ismételten szeretném megköszönni, hogy Ön is 

lehetőséget adott környezeti fenntarthatóági 

céljaink eléréséhez, a svédasztalos szolgáltatás 

tesztüzemének lefolytatásához. 

Tisztelettel: 
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